
افزایش صادرات محصولات لبنی 
به دلیل افت مصرف داخلی

گروه اقتصادی - عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی خاطر نشان کرد: 
آمار گمرک حاکی از این مهم است که میزان صادرات محصولات لبنی بر پایه شیر 
در یک سال اخیر رشد کرده است؛ در واقع کاهش مصرف  لبنیات در بازار داخلی، 
توســعه صادرات را به همراه آورده اســت. اسماعیل خاتمی با اشاره به کاهشی 
شــدن مصرف لبنیات در یک سال گذشته، گفت: آمار گمرک حاکی از این مهم 
است که میزان صادرات محصولات لبنی بر پایه شیر در یک سال اخیر رشد کرده 
است؛ در واقع کاهش مصرف  لبنیات در بازار داخلی، توسعه صادرات را به همراه 
آورده است.وی خاطر نشان کرد: سال گذشته 20 تا 25 درصد از جذب شیر لبنی 
در غالب گروه های مختلف محصول صادر  شــد و پیش بینی می شود 40 درصد 
از شــیر تولید شــده در سال جاری تمایل به خارج شدن از کشور را داشته باشد. 
این فعال اقتصادی واردات محصولات لبنی بر پایه شــیر را صفر درصد دانست 
و افزود: آمار رســمی در 6 ماه نخست سال گواه افزایش تولید شیر خام را نشان 
نمی دهد؛ همچنین بعد از اصلاح نظام یارانه ای و افزایش 100 درصدی قیمت این 
محصولات سرانه مصرف ریزش پیدا کرد.عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی 
با بیان اینکه تا امروز جایگزینی برای جبران کاهش قدرت خرید مردم از سوی 
دولت در نظر گرفته نشده است، افزود: گمانه زنی های توزیع کالا برگ الکترونیکی 
در مهر و آبان سال جاری مطرح شده است که توزیع آن می تواند تاحدودی میل 
به مصرف را تقویت کند.میزان مصرف لبنیات در افق 1404 حدود 120 کیلوگرم 
ترسیم شده است اما جمع جبری سرانه مصرف در سال جاری عدد 70 کیلو را 
نشان می دهد.حمایت ها در ایران بیشتر متوجه تولیدکنندگان و دامداران است تا 
در نهایت به تولید در کشور ضربه وارد نشود از این رو دولت عوارض صادراتی 
برای محصولات لبنی را حذف کرد تا شیری که در دست دامداران مانده از کشور 
خارج شود این در حالیست که با کاهش مصرف هیچ نهادی از مصرف کنندگان 
حمایت نکرد.وی با اشاره به فقدان بسته های حمایتی مصرف در کشور، افزود: 
سیستم  تحریک مصرف را باید به وجود بیاوریم؛ و این مسئله می تواند در غالب 
شــیر مدارس و توزیع یارانه لبنیات به خانوارها داده شــود.این کارشناس حوزه 
محصولات لبنی با اشاره به لزوم مطالبات شهروندان و والدین برای اعطای شیر 
مدارس، بیان کرد: دولت باید مصرف لبنیات به عنوان یک کالای سلامت محور 
را تحریک کند؛ 100 کشور در دنیا طرح شیر مدارس را دنیال می کنند و این الگو 
شناخته شده  است. یکی از پیشنهادهای ما این است که دولت می تواند از عوارض 
کالاهای زیان رسان را در بخش کالاهای سلامت محور توزیع کند؛ به عنوان مثال 

عوارض بر مصرف شکر، روغن، اسنک و ... جمع بین مردم توزیع کند.

گروه اقتصادی - مدیر عامل اسبق 
شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت 
گفت: استفاده از ظرفیت پالایشگاه های 
فراســرزمینی هم می تواند یک راه حل 
باشــد، اما بنده توصیه نمی کنم. زمانی 
که این امکان را داریم با اقدامات بدوی 
مصرف را کم کنیم چرا باید تولید اضافه 
در سرزمین و فراسرزمین داشته باشیم، 
بایــد مصرف را کاهــش دهیم و عدم 
مصرف بهترین منبع تامین انرژی است.

نصرت الله ســیفی درباره احتمال 
واردات بنزیــن اظهار داشــت: طبق 
اطلاعات بنده برخی پالایشــگاه ها در 
تعمیــرات دوره ای قرار دارند و به این 
ترتیب برخی خط ها تعطیل و تولید کم 
شــده است که بعد از تعمیرات اساسی 
و بازگشت خط ها به میزان قبلی تولید، 

ظرفیت کامل بازمی گردد. 
البته طبق اطلاعات حاصله برخی 
پالایشگاه ها در سال های گذشته بیش از 
ظرفیت اسمی تولید کرده اند و این نحوه 
تولید به لحاظ تکنیکی و فنی به اجزای 

پالایشگاه فشــار وارد می کند، هرچند 
از نظر اقتصادی شــیوه خوبی است اما 
سرمایه گذاری زودتر مستهلک می شود 
و یکی از دلایلی که هزینه تعمیرات بالا 

رفته نیز همین است.
وی در ادامه گفت: مسئله کمبود 
بنزین جدید نیست، کشور دائما با این 
مســئله روبرو بوده است، به صورت 
مقطعــی راه حل هایی هم مثل طراحی 
ســتاره خلیج فــارس و راه حل هــای 
ناموفق مثل ســیراف هم که قرار بود 8 
پالایشــگاه 60 هزار بشکه ای احداث 
شود و اجرایی نشد، ارائه شد. بنابراین 

همیشه این چالش وجود داشته است.
این کارشــناس حــوزه انرژی 
تصریــح کرد: اوایل دهــه 90 از بنزین 
پتروشیمی اســتفاده شد که مشکلات 
محیط زیســتی بوجود آمــد، بعبارت 
دیگر همیشه متخصصین روی بنزین 
پتروشــیمی بحث دارند، چون فرایند 
پالایــش را طی نمی کنــد و در فرایند 
دیگری تولید دارد که آلاینده سمی مثل 

هیدروکربورهای حلقوی دارند، استفاده 
از بنزین پتروشیمی دوباره چالش ایجاد 
می کند. بنابرایــن در هر حال احتمال 
واردات وجود دارد، البته در برهه ای نیز 
مثل سال 87 نیز 3 میلیارد دلار واردات 
داشتیم.وی بیان داشت: اکنون سوخت 
جایگزین مثل ســی ان جی را داریم که 
تقریبا تامین روزی 20 میلیون لیتر معادل 
بنزین را به دوش می کشد اما مسئله این 
اســت که وقتی مصرف در زمستان بالا 
می رود، تامیــن گاز خانگی ارجحیت 
دارد، بنابراین ممکن است گاز حمل و 
نقل هم قطع شــود و فشار بیشتری به 
بخش سوخت مایع وارد شود و امکان 
 اینکــه ناچار به واردات شــویم، زیاد

 است.
ســیفی در ادامه خاطرنشان کرد: 
از ابتدای تاســیس سازمان بهینه سازی 
در ســال 1379 یکــی از چالش های 
اصلــی جایگزینی گاز طبیعی با بنزین 
و گازوئیل بــوده که عمده مصرف آن 
در بخش حمل و نقل اســت، اما اکنون 

بهترین راه بهینه ســازی مصرف است. 
اوایل دهه 80 شرکت نفت به کارخانه 
خودروسازی و قطعه سازان کمک کرد 
تا خط تولید پیکان جمع آوری شــود، 
حتی آنها را هدایت کرد یک خودرو با 
مصرف نصف یعنی ال90 تولید شود و 
به جای 14 لیتر در 100 کیلومتر پِیکان 
حدود 8 لیتر مصرف داشته باشد، یعنی 
با پیمایش یک خودرو در 100 کیلومتر 6 
لیتر مصرف کم می شود که اگر ضربدر 
500 هزار خودروی ورودی به ناوگان 
و پیمایش 20 هزار کیلومتر در هر سال 
شود، حجم بسیار بالایی بنزین مصرف 

نمی شود. 
وی ادامــه داد: طرح هــای دیگر 
گسترش شبکه حمل و نقل عمومی و 
ناوگان اتوبوس شهری و مترو از جمله 
طرح هایی هستند که در کاهش مصرف 
تاثیر دارد، اما باتوجه به اینکه تکنولوژی 
تقریبا هر 5 ســال یک بار تغییر می کند 
دولت و مجلس باید کمک کنند توسعه 
و بهبود ناوگان عمومی و تاکسیرانی در 

دســتور کار قرار گیرد، از سال 93 طرح 
بند "ق" تبصره 2 قانون بودجه سال 93 
که بعدها به مــاده 12 قانون رفع موانع 
تولید تغییر کرد برای نوســازی ناوگان 
تاکســی، اتوبــوس شــهری، باربری 
ســنگین جاده ای و توسعه حمل و نقل 
ریلی برنامه ریزی شد، که همگی باعث 
کاهش مصرف انواع ســوخت بخش 

حمل و نقل می شود. 
مدیرعامل اسبق شرکت بهینه سازی 
مصرف سوخت بیان داشت: استفاده از 
ظرفیت پالایشــگاه های فراسرزمینی 
هم می تواند یک راه حل باشــد، اما بنده 

توصیه نمی کنم. زمانی که این امکان را 
داریــم با اقدامات بدوی مصرف را کم 
کنیم چرا باید تولید اضافه در سرزمین 
و فراسرزمین داشته باشیم، باید مصرف 
را کاهش دهیم و عدم مصرف بهترین 

منبع تامین انرژی است. 
وی تاکید کــرد: راه حل اینکه به 
جای سرمایه گذاری روی خرید بنزین؛ 
بهتر است روی طرح های بهینه سازی 
مصرف برنامه ریزی کنیم و برای همیشه 
از منافع آن سود ببریم، می توانیم اصلا 
بنزیــن وارد نکنیم و حتــی تبدیل به 

صادرکننده شویم.

گروه اقتصادی -رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس گفت: صندوق فولاد 
دیگر حیاط خلوت نیســت و با رانت 
خواری و بریز و بپاش هایی که از قبل 

بوده به شدت مقابله کرده است.
بنا بر دعوت رئیس کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسلامی و 
بــه منظور پیگیــری وضعیت حقوق 
بازنشســتگان صندوق فولاد، حسین 
عامریان مدیرعامل صندوق با حضور 
در جلســه این کمیســیون گزارش 

مبسوطی از وضعیت صندوق، اقدامات 
انجام شده، چالش ها و برنامه های پیش 
رو ارائه داد.رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس در این جلسه با استقبال از عزم 
صندوق در فسادستیزی گفت: صندوق 
فولاد شرایط خاصی دارد که اطمینان 
داریم عامریان و همکارانشان با روحیه 
جهادی و انقلابی می توانند مشکلات 

صندوق را رفع کنند.
عامریان در این جلســه با اشاره 
بــه تاریخچه صندوق بازنشســتگی 
فولاد به تشریح وضعیت صندوق در 
زمان شروع به کار تیم مدیریتی جدید 
صنــدوق پرداخت و با ارائه وضعیت 
شرکت های تابعه گفت: به لطف خدا 
و بــا تلاش مجاهدانــه جوانان مومن 

انقلابی در شــرکتها و با تدابیر اتخاذ 
شده به ســمت سودآورشدن شرکتها 

حرکت می کنیم.
وی بــا اشــاره بــه اقدامات و 
دستاوردهای مدیریت جدید صندوق 
در حوزه بازنشستگی گفت: با وجود 
مشکلات موجود، همیشه نگاه ویژه به 
تکریم بازنشستگان داشته ایم. تعریف 

سرفصل بودجه جداگانه برای رفاهیات 
آنــان، افزایش ســرانه درمان،حذف 
فرانشــیز ، ارائه ســفرهای زیارتی و 
ســیاحتی به بازنشستگان تجهیز و به 
روز کردن دفاتر امور بازنشستگی و…

بعضی از این اقدامات بوده است.
عامریان گفت: با توجه به  شرایط 
اقتصادی بازنشســتگان و اهمیت این 

مقوله، درخواســت داریم مجلس به 
صنــدوق فولاد نگاه ویژه ای داشــته 

باشد.
عامریان پس از این نشســت با 
حضور در محل هیات رییسه مجلس 
بــا تعدادی از اعضای هیات رییســه 
دیدار کرد. گفتنی است معاونان توسعه 
مدیریت و منابع و فنی و عملیات بیمه 
ای و مشــاور مدیرعامل صندوق در 
امور مجلــس و پیگیری های ویژه در 

این دیدارها حضور داشتند.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - اســتیضاح 
ســیدرضا فاطمی امین، در بهار امسال 
بســیار بر ســر زبان  ها بــود اما رئیس 
مجلس شورای اسلامی اوایل تیرماه آن 
را اعلام وصول نکرد و فرصتی دوماهه 

به وی داد.
یکی از دلایل طرح استیضاح وزیر 
صمت در مجلس به موضوع نابسامانی 
صنعت خودرو مربوط می شد؛ بنابراین 
هم اکنون طرح مخالفت وزارت صمت 
درخصوص لغو الزام خودروســازان 
برای اســقاط خودروهای فرســوده، 
بــا وجــود صراحت مــاده 10 قانون 
ســاماندهی صنعــت خــودرو می-

 تواند دوباره اســتیضاح وی را مطرح 
کنــد. در این میان، مــواردی همچون 
کمبود گواهی اسقاط و افزایش هزینه 
خودروسازان، بهانه  هایی برای مخالفت 

با این مصوبه است.  
در ایــن رابطه، منوچهر منطقی- 
معــاون صنایع حمل  ونقــل وزارت 
صمت که پیش از این شــش ســال و 
نیم مدیرعامل ایران  خودرو بوده است، 
19 مرداد ماه در نامه ای به مشاور وزیر 
کشور در امور فناوری خواستار آن شد 
که تــا زمان تصویب راهکار قانونی به 
منظور جلوگیــری از توقف تولید، از 

اجرای این مصوبه جلوگیری کند.
وی اعلام کرده که به دلیل کمبود 
برگه اســقاط، طبــق آیین  نامه  ای که 
در دستور کار اســت، به جای اسقاط 
خودروهای فرسوده، مبلغ مابه  ازای آن 

به صندوق محیط  زیست واریز شود.
این هــا در حالی اســت که طبق 
تبصــره 2 ماده 10 قانون ســاماندهی 
صنعت خودرو که 21 خردادماه امسال 
به دولــت ابلاغ شــد، تولیدکنندگان 
خــودرو و موتورســیکلت داخلــی 
بایستی به ازای تولید هر چهار خودرو 
یا موتورسیکلت، گواهی اسقاط معادل 

آن را از مرکز اسقاط دریافت کنند.
در این میــان، برخی نمایندگان 
مجلــس به ویژه کمیســیون صنایع و 
معادن و انجمن مراکز اسقاط خودرو، 
جزو منتقدان جــدی وزارت صمت 
هســتند. آن ها معتقدند وزارت صمت 
و تیم اقتصادی دولت به جای مخالفت 
بــا مصوبه قانونی، بایســتی اقدامات 
لازم درباره ماده 10 قانون ســاماندهی 
صنعت خــودرو مبنی بر جلوگیری از 
تردد، حمل بار و مســافر را در رابطه با 
وسایل نقلیه  فرسوده، اعم از خودروها 

و موتورســیکلت  ها انجــام دهد و بر 
اساس تبصره 2 این ماده نیز ارائه گواهی 

اسقاط الزامی است.
متولی اسقاط جایگاه خود را 

از دست داده!
در این رابطه محمود مشــهدی 
شــریف- رئیس انجمن مراکز اسقاط 
و بازیافــت خودرو، ضمــن انتقاد از 
کاهش نقش ســتاد مدیریت حمل-
 ونقل ســوخت درخصــوص اجرای 
این مصوبه معتقد اســت که این ستاد 
به عنوان متولی مراکز اســقاط، جایگاه 
خود را از دست داده و هیچ اقدامی برای 

بازپس گیری آن نمی کند.
وی این ســوال را مطــرح کرده 
اســت که آیا فرســودگی خودروها و 
ایجاد آلودگی  و بسیاری از مسائلی که 
در پی عدم اســقاط خودرو پس از سن 
فرسودگی ایجاد می شود، جزو حقوق 
عامه مردم هست یا خیر؟ اگر شخصی 
دوست ندارد خودروی خود را اسقاط 
نکند، اجازه دهید آن را "کلکســیون" 
کنــد و در خانه خود نگه دارد اما اجازه 
تردد بــه آن را ندهید؛ اینکه اســقاط 
خودرو و امکان تردد با یکدیگر تداخل 
پیدا کرده اند به هیچ وجه درست نیست.
ارتباط خودروهای فرسوده 

و قرعه کشی
همچنیــن یکــی از چالش  های 
مطرح  شده پیرامون مصوبه الزام اسقاط 
خودروهای فرســوده این اســت که 
با توجه به قیمت بــالای خودروهای 
جدید ممکن است افراد دارای مشکل 
مالی خودروی خود را از دست بدهند. 
در ایــن رابطه، در قانون بودجه ســال 
1401 پیش بینــی شــده که 10 درصد 
از خودروهای قرعه کشی به دارندگان 
خودروهای فرســوده تعلق  گیرد، اما 
وزارت صمــت، برنامه اجرایی دقیقی 

برای این موضوع ارائه نکرده است.
بنــا به گفتــه علــی خضریان- 
سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس، 
وزارت صمت - طبق مصوبه مجلس 
در قانــون بودجه، پیرامــون تکلیف 
قانونی اختصاص 10 درصد از ظرفیت 
قرعه کشــی خودرو بــه خودروهایی 
که اســقاط می شــوند، مشخص شد 
که معاون صنایــع حمل ونقل وزارت 
صمت نسبت به انجام تکلیف قانونی 
این وزارتخانه در دو مرحله قرعه کشی 
خودرو در ســال جاری کم کاری کرده 
اســت؛ لذا مقرر شــده ضمــن انجام 

صحیح قانون جهت اختصاص سهمیه 
10 درصد برای خودروهای اسقاطی، 
نســبت به جبران عــدم انجام تکلیف 
قانونــی در دو دوره قرعه کشــی آتی 
اقدام کرده و گزارش آن را به کمیسیون 

ارائه کنند.
البته این رفتار وزارت صمت، تنها 
به دولت ســیزدهم اختصاص ندارد؛ 
بلکه اولین وزیر صمت دولت دوازدهم 
)محمد شــریعتمداری( نیــز مهرماه 
1396 در نامــه ای به معاون اول وقت 
)اسحاق جهانگیری(، خواستار حذف 
خودروهای ســاخت داخل از مصوبه 
اســقاط خودرو به دلیل تبعات منفی 
آن بر بازار شــد. سپس در سال 1397 
بــا ممنوعیت واردات خــودرو، عدم 
اســقاط خودروهای فرسوده به سمت 
بحران پیــش رفت و اکنون بعد از پنج 
سال، دوباره تاریخ تکرار شده و وزارت 
صمت همانند همتایان سال  های گذشته 
خود بر طبل حمایت از خودروسازان 
داخلی می  کوبد؛ خودروســازانی که 
کیفیت پایین محصولات شــان تا آنجا 
پیش رفت که حتی مقام معظم رهبری، 
در فاصله بهمن 1400 تا اردیبهشــت 
1401، دو بــار از آن ها انتقاد و تصریح 
کردند: »مردم ناراضی اند و حق با مردم 

است.«
پیامــد فرســودگی بالا و 

اسقاط پایین
نگاهی بــه وضعیت خودروهای 
فرسوده و وضعیت اسقاط آن ها، بیانگر 
آمار بالای فرســودگی وسایل نقلیه و 
تعلل در اسقاط و نوسازی است. هر چه 
این معطلی با انواع توجیه ها در جهت 
تامین منافع یک سویه خودروسازان و 
تقلیل استانداردها و مواد قانونی تداوم 
داشــته باشــد، افزایش آلودگی هوا، 
سوانح رانندگی، مصرف سوخت و نیز 
رکود مراکز اســقاط خودرو در کشور 
را به همراه خواهد داشــت. پیامدهای 
ایــن ماجرا و اصــرار وزارت صمت 
بر لغو الزام خودروســازان به اســقاط 
خودروهای فرســوده موجب افزایش 
آمار بیماران تنفسی و فوت آن ها، تلفات 
و مصدومیت  های جــاده  ای، مصرف 
ســوخت مازاد، بیکاری فعالان حوزه 
اســقاط و در مجمــوع، عقب  ماندگی 

اقتصاد کشور خواهد شد.
لازم بــه ذکر اســت که اســفند 
سال گذشــته، دبیر کارگروه بازیافت 
خودروهای فرســوده ضمن اشــاره 

به خارج شــدن اســقاط خودروهای 
فرسوده از دســتور کار دولت از سال 
1396، از وجــود بالغ بر هفت میلیون 
وسیله نقلیه فرسوده در کشور و از بین 
رفتن بیش از 11 هزار فرصت شــغلی 

در پی تعطیلی مراکز اسقاط خبر داد.
تــردد خودروهــای فرســوده 
تبدیل به بحرانی شــده کــه در قانون 
ساماندهی صنعت خودرو به صورت 

جدی مورد توجه قرار نگرفته اســت 
و در قانون ساماندهی صنعت خودرو 
بحث جامعی در مــورد خودروهای 
فرســوده دیده نمی شــود؛ تنها اشاره 
کوچکــی صورت گرفتــه که نگاهی 

ســطحی نگر دارد. این در حالیست که 
تردد این خودروها علاوه بر مشکلات 
اجتماعی نظیــر آلودگی هوا و اتلاف 
ترافیکی، سالانه بالغ بر 50 هزار میلیارد 

تومان از جهت مصرف مازاد سوخت 
و 230 هــزار میلیارد تومان هزینه برای 
کشــور ایجاد می کند و نیاز اســت که 
دولت با تدوین برنامه ای برای خروج 
خودروهای فرســوده نگاه ویژه به این 

حوزه داشته باشد.
اگــر دولت با یــک برنامه ریزی 
ســاده مانع از تردد این خودروها شود 
و خودروهــای نــو را جایگزین کند 

و از محــل صرفه جویــی  هزینه ها به 
بنگاه های قطعه سازی و خودروسازی 
کمک دهد و از ســوی دیگر از طریق 
لیزینگ هــای کم بهره بــه دارندگان 
خودروهای فرسوده این اجازه را بدهد 
که از محل افزایش تولید شرکت های 
خودروســازی، خودروهای فرسوده 
را تعویض کنند، سالانه بالغ بر حداقل 
150 هــزار میلیارد تومان صرفه جویی 

ریالی خواهیم داشت.
شایان ذکر اســت علی بهادری 
جهرمی-ســخنگوی دولت- نیز در 
حاشــیه جلســه روز دوم شهریور ماه 
هیات دولــت- بر موضوع اســقاط 
خودرو و موتورسیکلت ها اشاره کرده 
و گفت:رویــه نادرســتی که صورت 
گرفته، این بود که دو مســاله درست، 
حیاتی و مهم کــه الزاما با هم پیوندی 
ندارنــد با هم پیوند زده شــده بودند؛ 
یعنی موضوع تولید موتورســیکلت 
و خودرو در داخل کشــور و موضوع 
دیگر اسقاط موتور و خودرو فرسوده 
اســت که هر دو موضوع مهم هستند و 
بایستی دنبال شوند؛ معطل نگه داشتن 
یکی برای دیگری کار درســتی به نظر 
نمی رســد. دولت ســعی دارد در این 
لایحه عین تاکید بر اســقاط خودرو و 
موتورسیکلت فرسوده و  تولید خودرو  
و موتورسیکلت، این دو را با هم پیوند 

بزند و هر دو مسیر را با هم پیش ببرد.
همچنیــن وزیر صنعت، معدن و 
تجارت هم در حاشــیه همین جلسه 
ضمن اشاره به چالش های اخیر در رابطه 
با اسقاط موتورسیکلت و خودروهای 
دیزلی که به شماره گذاری خودروهای 
جدید متصل شده و ایجاد مشکل کرده 
بود، گفت: تعداد خودروهای اسقاطی 
خیلــی کم اســت و شــماره گذاری  
موتورسیکلت ها محدود شد،  انبارها 
پر و به ســمت تعطیلی رفته بودند؛ لذا 
دولت مصوب کرد شــماره گذاری به 
اســقاط خودرو متصل نشود، چراکه 
به هر دلیلــی در دوره هایی خودروی 

اسقاط به اندازه کافی وجود ندارد.
فاطمــی امین بــا اعلام تصویب 
لایحه دو فوریتــی در دولت ادامه داد: 
با این لایحه اگر در هر دوره ای خودرو 
و یا موتور ســیکلت فرسوده به اندازه 
کافی وجود نداشته باشد، شماره گذاری 
محــدود نمی شــود، بلکــه مبلغی را 
خودروسازان و موتورسیکلت سازان 
به صندوق محیط زیست واریز می کنند 

و از آن طریق امکان شماره گذاری انجام 
می شود.

 رئیس انجمن مراکز اسقاط کشور 
نیز ضمن اشــاره به لایحه دوفوریتی 
تقدیمی به مجلس شــورای اسلامی 
مبنــی بر اصــلاح قانون ســاماندهی 
صنعت خــودرو مرتبط بــا موضوع 
اســقاط خودروها، تصریح کرد: اینکه 
اعلام شده گواهی اسقاط و خودروی 
فرسوده وجود ندارد، باور غلطی است؛ 
چرا که در حال حاضر  9 میلیون دستگاه 
موتورســیکلت فرسوده و 2.5 میلیون 
دستگاه خودروی فرسوده و همچنین 
50 هزار گواهی اسقاط قابل استعلام از 
ستاد مدیریت حمل ونقل وجود دارد. 
ضمن اینکه پیشــنهاد انجمن اسقاط 
این اســت که مرجع تشخیص "ستاد 
مدیریت حمل ونقل سوخت کشور" 
که مســئول اصلی تایید وجود یا عدم 
وجود گواهی اســقاط، اســت، تعیین 

شود.
طبق تاکید وی، حرکت به سمت 
پولی کردن، خطای استراتژیک است. 
زمانی به ســمت پولی کردن بایســتی 
حرکت کرد که گواهی اسقاط موجود 
نباشد و تمام راه های تشویق و ترغیب 
صاحبــان خودروهای فرســوده طی 
شــده باشــد و نتیجه ای حاصل نشده 
باشد. راه هایی برای ترغیب و تشویق 
صاحبان خودروهای فرســوده وجود 
دارد، بطور مثال قیمت گواهی اسقاط 
به روز شــود؛ از سال 1388، حدود 13 
سال اســت که قیمت گواهی اسقاط 
به روز نشــده اســت یا می توان برای 
انجام کارشناسی، مجموعه ای متشکل 
از ستاد مدیریت حمل ونقل سوخت، 
وزارت صمــت و انجمن اســقاط و 
بازیافت خودروهای فرسوده تشکیل 
داد و قیمت ها را بر اساس واقعیت های 
اقتصادی روز، محاسبه کرد. همچنین 
می توان گواهــی صرفه جویی انرژی 
را طبق مــاده 8 قانون هوای پاک، اجرا 
کنیم. در حقیقت خودروی فرسوده در 
ســال قریب به 30 میلیون تومان مازاد 
مصرف ســوخت دارد. گواهی این 30 
میلیــون تومان را می تــوان در بورس 
ارائه داد تا صاحب خودروی فرسوده 
تشویق شــود خودروی فرسوده خود 
را تحویل اســقاط و بازیافت دهد.  با 
اجــرای همین چند مورد، قریب به 60 
میلیون تومان نصیب صاحب خودروی 

فرسوده خواهد شد.

٢١ شهریور؛ موعد تدوین آیین نامه اسقاط خودروهای فرسوده؛

مهلت ٢ ماهه وزارت صمت
 رو به اتمام است

وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( در حالی اخیرا با مصوبه ۲۶ آبان ۱۴۰۰ مجلس در رابطه با الزام خودروسازان 
به اسقاط خودروهای فرسوده مخالفت کرده که مهلت دو ماهه مجلس به وزیر صمت رو به اتمام بوده و اصرار وزارت 

صمت برای لغو الزام خودروسازان برای اسقاط خودروهای فرسوده، با وجود صراحت ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت 
خودرو ممکن است دوباره نمایندگان را به فکر استیضاح وزیر صمت دولت سیزدهم بیاندازد.

گروه اقتصادی - کارشــناس  
اقتصــادی گفت:خدمــات بانــک 
مرکــزی از جمله مواردیســت که با 
اتصال به پنجره ملی دولت هوشمند 
می توان از آن بســیار بهره برد و این 
کار باعث ایجاد شفافیت خواهد شد.

بر اساس تبصره 7 قانون بودجه 
1401 دســتگاه ها مکلف هستند تا 
بــرای تحقق دولــت الکترونیک و 
یکپارچه سازی ســامانه ها به درگاه 
ملی خدمات دولت هوشمند متصل 

شوند.
این درگاه امکانات سایر نهاد ها 
را در زیــر مجموعه خود قرار داده و 

تعدد ســامانه ها برای انجام خدمات 
غیر حضوری را کاهش می دهد.

آقــای امیر ســیاح رئیس مرکز 
بهبــود فضای کســب و کار وزارت 
اقتصــاد گفــت: با هدف تســهیل 
شــرایط و حذف کاغــذ بازی های 
اداری طبــق مصوبه دولــت، همه 
دســتگاه های دولتی موظف شــده 
اند تا پایان شــهریور به پنجره واحد 
دولت الکترونیکی متصل شــوند.در 
راستای اتصال دســتگاه ها به پنجره 

واحــد دولت الکترونیک معاون اول 
رئیس جمهور آقای مخبر راه اندازی 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند را 
بالاترین ابزار مقابله با فساد و همچنین 
بهترین امکان ایجاد رضایتمندی در 

بین مردم دانست. 
بر همین اساس آقای حجت الله 
فرزانی کارشناس اقتصادی در رابطه 
با اتصال دســتگاه هــا به پنجره ملی 

دولت هوشمند مواردی را بیان کرد.
آقای حجت الله فرزانی گفت:در 

خصوص پنجره ملی خدمات دولت 
هوشــمند باید گفت که اقدام بسیار 
مفیدی اســت اگر به صورت کامل 
اجرایی شــود، زیرا  ســبب کاهش 
هزینه هــای مــردم و دســتگاه های 

اجرایی خواهد شد. 
او گفت: بر اساس قانون بودجه 
تا شهریور امسال یک سوم خدمات 
بایــد در پنجره واحد ارائه شــود که 
لازمه این امر همکاری دســتگاه های 

مختلف با وزارت ارتباطات است.

به گفته فرزانــی، پنجره واحد 
سبب می شــود همه اطلاعات مردم 
یــک جا تجمیع و دیگــر اطلاعات 
جزیره ای همراه با مشــکلات خود 
وجود نخواهد داشــت. دسترســی 
آســان و ســریع و صرفه جویی در 
زمــان از دیگر ویژگی هــای اتصال 
دســتگاه ها به پنجــره خواهد بود. با 
اتصال دســتگاه ها استعلام ها بسیار 

تسهیل می شود.
کارشــناس اقتصادی می گوید: 

خدمات بانــک مرکــزی از جمله 
مواردیســت که با اتصــال به پنجره 
می توان از آن بسیار بهره برد و اتصال 
بانک مرکزی به این پنجره خیلی حائز 
اهمیت است. با اتصال بانک به پنجره 
هر فــردی می تواند وضعیت خود را 
مشــاهده کند، تعهدات و ضمانت ها 
به نمایش گذاشته می شود همچنین 
بانــک مرکــزی می تواند بررســی 
وضعیت مشتری و اعتباری سنجی را 
از این پنجره پیش ببرد. با اتصال به این 

پنجره شفافیت معنا پیدا خواهد کرد.
یکی از دستگاه هایی که باید به 
پنجره واحد دولت الکترونیکی متصل 
شود بانک مرکزی است برای پیگیری 
و بررسی روند اتصال به سراغ بانک 
مرکزی رفتیم امــا طی پیگیری های 
انجام شــده از بانک مرکزی مطرح 
شد توضیحات لازم داده شده و باید 
مقداری صبر کرد و در این زمینه یک 

سری ملاحظاتی وجود دارد.
بر اســاس آخریــن گفته آقای 

زارع پور وزیــر ارتباطات از تمامی 
دســتگاه هایی کــه هنــوز اقدامات 
لازم بــرای اتصــال به پنجــره ملی 
خدمات الکترونیک را انجام نداده اند 
درخواست شــده که به زمان تعیین 
شــده که همان شهریور است، پایبند 
باشــند و در صورت عدم همکاری 
دســتگاه ها برخورد لازم از ســوی 
نهاد هــای نظارتی همچــون دیوان 
محاســبات صورت خواهد گرفت. 
حالا باید دید بانک مرکزی که در این 
زمینه پاســخی به باشگاه خبرنگاران 
جــوان نــداد برای ایــن اتصال چه 

اقداماتی را انجام خواهد داد.

سکوت بانک مرکزی از روند اتصال به پنجره دولت هوشمند

نگاهی به وضعیت خودروهای فرســوده و وضعیت اســقاط آن هــا، بیانگر آمار بالای 
فرســودگی وسایل نقلیه و تعلل در اســقاط و نوسازی است. هر چه این معطلی با انواع 
توجیه ها در جهت تامین منافع یک سویه خودروسازان و تقلیل استانداردها و مواد قانونی 
تداوم داشــته باشــد، افزایش آلودگی هوا، سوانح رانندگی، مصرف سوخت و نیز رکود 
مراکز اســقاط خودرو در کشــور را به همراه خواهد داشت. پیامدهای این ماجرا و اصرار 
وزارت صمت بر لغو الزام خودروســازان به اسقاط خودروهای فرسوده موجب افزایش 
آمــار بیماران تنفســی و فوت آن ها، تلفات و مصدومیت  های جاده  ای، مصرف ســوخت 
مازاد، بیکاری فعالان حوزه اســقاط و در مجموع، عقب  ماندگی اقتصاد کشور خواهد شد.

همه گزینه ها برای تامین بنزین

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

صندوق فولاد دیگر حیاط خلوت نیست
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